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В статье исследуется зарубежный опыт становления и организации системы предоставления государственных ус-

луг гражданам. Автором анализируется мировой опыт ведущих стран в обеспечении подходов к функционированию 

системы государственных услуг для населения, изучаются недостатки отечественной модели организации учреждений 

МФЦ, предлагаются способы усовершенствования ее деятельности, а также принципов, лежащих в основе. На основе 

мирового опыта становления системы предоставления государственных услуг в форме электронного правительства автор 

предлагает внести дополнения в систему учреждений МФЦ в России.
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In the article examines foreign experience in the formation and organization of a system for providing public services 

to citizens. The author analyzes the world experience of leading countries in providing approaches to the functioning 

of the system of public services for the population, studies the shortcomings of the domestic model for organizing 

MFC institutions, suggests ways to improve its activities, as well as the principles underlying it. Based on the world 
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experience in the formation of a system for the provision of public services in the form of e-government, the author 

proposes to make additions to the system of MFC institutions in Russia.
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